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Mladosmolivecká pouť
Vavřinecká pouť letos vyšla až na 16. srpna a sešla se tak s poutí blatenskou. V sobotu 

byla zábava, v neděli motokáry a mše. Dokonce se mladosmoliveckým hasičům podařilo 
sehnat i pouťové atrakce. Pan Novotný z Příbrami nedokáže zajistit všechny naše poutě, 
což byla naše podmínka, a proto si žádost o povolení v letošním roce nedával. Radošická 
pouť a pouť ve Starém Smolivci se totiž nehodí do jeho diáře, protože má na tyto dny 
možnost být na poutích větších, kde má vidinu většího zisku.

Na zábavě, kterou měli v gesci hasiči, hrála skupina Melody Band. Dorazilo asi 150 
lidiček a pár dětí. Stany se tak docela rychle zaplnily. Neodradil nás ani déšť, který spolu 
s bouřkou dorazil po deváté hodině. Naštěstí se pak počasí umoudřilo a parket se mohl 
znovu zaplnit. Motokáry v neděli po obědě přitáhly také mnoho diváků a jezdcům se nic 
vážnějšího nepřihodilo, takže nebylo třeba zdravotní pomoci.

Slavnostní poutní mši sloužil páter Špiřík z Nepomuka a byl překvapen velkou účastí. 
Naše malá kaplička se naplnila ve tři hodiny místními i přespolními občany a mše mohla 
začít. Páter nám nejprve připomněl historii našeho světce Vavřince a pak se ujal mše. 
Děvčata od Jílků krásně zpívala a vysloužila si od pana faráře pochvalu. Ostatní se rádi 
přidali a slavnostní mše tak získala ještě slavnostnější atmosféru. Krátce před čtvrtou jsme 
se rozešli k domovům a pouťování mohlo pokračovat.

Někteří se odebrali do hospody, kterou pro nás otevřeli Fialovi z Radošic. Hospoda byla 
otevřená i o zábavě, ale domorodci, kteří ji pravidelně o zábavách naplnili, nepřišli a tak 
paní hostinská strávila sobotní večer pouze se čtyřmi lidmi v hospodě. V neděli se ale 
polepšili a do hospody přišli všichni. Ponaučení pro příště? Možná stačí hasičům zajistit 
občerstvení na zábavu jen v garáži. No, ale uvidí se, jestli se najde vůbec někdo, kdo bude 
chtít točit…

Eva Kubová
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Významná jubilea
v říjnu 2020

Zíka Miroslav  Mladý Smolivec 60

Kačenová Irena  Radošice  60

Hřebejková Jana Mladý Smolivec 71

Majorová Libuše Starý Smolivec  72

Trhlík František Mladý Smolivec 72

Duchoň Josef  Starý Smolivec  75

Polanová Milada Radošice  76

Bubeníčková Hana Budislavice  76

Tatar František  Starý Smolivec  78

Jungerová Růžena Radošice  84

Netušilová Danuše Dožice   90

Zprávy z naší obce
Jednání zastupitelstva bylo v měsíci srpnu naplánováno do 

hostince v Dožicích a netradičně na středu. Obvykle bývá 
každý třetí čtvrtek v měsíci, ale tentokrát jsme jednání 
posunuli, protože by se ho ve čtvrtek večer nemohla účastnit 
ani paní starostka ani já jako místostarosta. Jednání bylo jako 
obvykle řádně zveřejněno na úřední desce, a to i na webových 
stránkách, i ve vývěsních skříních v našich obcích.

Zastupitelstvo začalo netradičně, neboť v samotném 
začátku skládal svůj slib zastupitele pan Jiří Beneš, který 
nastoupil na místo zastupitele po, na vlastní žádost skončivším 
stanovení výše odměny za výkon funkce zastupitele a člena 
finančního výboru. Odměna zůstala ve stejné výši, Vlastislavu 
Baštářovi. Po složení slibu se rozběhlo jednání v obvyklém 
tempu a nejprve byl schválen program jednání, byli zvoleni 
ověřovatelé a určen zapisovatel. Následovalo rozpočtové 
opatření, ke kterému také nebylo výhrad. Rovněž jsme se 
museli zabývat dovolbou pana Beneše do řad finančního 
výboru a, jako u ostatních členů výborů a ani proti tomuto 
neměl nikdo výhrad a proběhlo schválení. V měsíci červenci 
proběhla celkem zdařilá akce „Rekonstrukce Bitvy Na 
Vraždě“, na kterou přispělo několik sponzorů, a bylo nutné 
s nimi na poskytnuté dary uzavřít smlouvy. Rovněž bylo 
rozhodnuto, že jako všechny pořádané akce na Smolivecku, 
podpoříme i „Konec prázdnin“ v obci Dožice, kterou pořádají 
místní hasiči, tak v Mladém Smolivci, kterou pořádají redaktoři 
Smoliveckých novin, a to věcnými dary v hodnotě 2 000 Kč. 
Před Obecním úřadem a na návsi v Mladém Smolivci jste jistě 
všichni zaznamenali zvýšený pracovní pohyb, ze kterého se 
nakonec vyklubalo krásně zrekonstruované veřejné 
prostranství. Na toto prostranství byla získána dotace ve výši 
2 440 783 Kč od Ministerstva pro místní rozvoj a bylo potřeba 
schválit přijetí této dotace, což jsme schválili velmi rádi. Také 
jsme ale dotaci poskytovali, a to panu Veselému ve výši 
6 000 Kč na dovoz potravin do obce Dožice. V týdnu před 
zastupitelstvem proběhlo hodnocení výběrového řízení na 
zakázku malého rozsahu a zastupitelstvo schvalovalo 
zhotovitele. Jedno řízení se týkalo druhé části opravy střechy 
kulturního domu ve Starém Smolivci na jejíž opravu byla 
vybrána firma pana Cihly. Na dodávku prvků na dětská hřiště 
byla vybrána firma LUNA Progress s. r. o., kdy na dětská hřiště 

ve čtyřech našich obcích budou dodány lezecké prvky a na 
hřiště v Mladém Smolivci navíc cvičební prvky pro všechny 
generace. Následujícím bodem byl pronájem pozemku 
u autobusové zastávky u bytovek v Mladém Smolivci, který byl 
pronajat firmě ČSAD STTRANS a.s. ze Strakonic za účelem 
parkování autobusu. Co se pozemků týče, bylo zastupitelstvo 
donuceno zadat svému právnímu zástupci zpracování dopisu 
ohledně neoprávněného užívání obecních pozemků v našich 
obcích. Jedná se o pozemky dlouhodobě zaplocené, jejichž 
uživatelé nejsou schopni s obcí podepsat smlouvu, která by 
tento vztah jednou pro vždy narovnala. S Městem Nepomuk 
jsme schválili uzavření smlouvy o přenosu příslušnosti 
k projednávání přestupků za cenu 1 500 Kč za jeden vyřízený 
přestupek. Rovněž došlo i na dva body, které projednáváme již 
dlouhodobě. Jedním je Strategický plán Obce, který byl 
schválen na období 2020 – 2025 a druhým byl nákup 
kontejnerového nosiče. Vyhlášení výběru dodavatele bylo 
posunuto do první poloviny roku 2021 a bylo též dohodnuto, 
že se prověří možnost získání dotace. Zastupitelstvo též vzalo 
na vědomí žádost o proplacení faktury za osazení dveří 
do obecního bytu v Radošicích s tím, že nejprve provede 
kontrolu stavební komise na místě a poté bude rozhodováno 
o možnosti proplacení. Zastupitelstvo tentokrát celkem rychle 
utíkalo a konec se rychle přiblížil. Na konci proběhlo ještě pár 
diskusních příspěvků a jednání mohlo být ukončeno.

Závěrem bych chtěl poděkovat všem občanům, kteří na 
jednání zastupitelstva přišli a samozřejmě těm, kteří nám 
v Dožicích v hostinci vytvořili podmínky pro samotné jednání. 
Musím podotknout, že jsem si prostory hostince prošel a byl 
jsem velmi potěšen, jak jsou tyto prostory udržovány partou 
místních nadšenců, za což jim patří taky veliké díky. Je zde 
vidět nadšení a pochopení, že tuto dobrovolnou činnost dělají 
pro sebe a pro dobro své vesnice. Příští zastupitelstvo bude 
opět výjezdní a bude se konat buď v Budislavicích, anebo 
v Radošicích. Včas Vás budeme informovat ve vývěsních 
skříních pozvánkou.

Jan Spour, místostarosta obce

Rozloučili jsme se
v měsíci srpnu
Václav Krejčí, Dožice 

Kalendáře na rok 2021

Žádáme občany o poskytnutí fotografií do připravo-
vaného kalendáře na rok 2021. Tématem kalendáře budou 
fotografie skupinové s názvem „MLADOSMOLIVÁCI“, jedná 
se o skupiny občanů, ročníkové fotografie, rodinné sešlosti 
či zajímavé obecní akce. Fotografie můžete přinést na OÚ 
osobně nebo poštou na adresu Obec Mladý Smolivec, 
Mladý Smolivec 95, 335 01 Nepomuk, nebo naskenovat 
ve vysoké kvalitě a poslat e-mailem ou@mladysmolivec.cz 
a to nejpozději do 30. 9. 2020. Fotografie neporušené 
vrátíme.

Bez fotografií kalendář nebude moci vzniknout J.

Děkujeme

„Tvůj život byla starost a práce, 
pro vše měl jsi cit.
Tvé laskavé, obětavé srdce, 
mělo tu s námi ještě být.“ 
V našich srdcích žiješ stále…

Dne 26. září 2020 uplyne 10 let, 
co nás navždy opustil náš milovaný 
manžel, tatínek, dědeček 
a pradědeček 
Václav Pojer.

Stále vzpomíná manželka a děti 
s rodinami. 

Připomínáme povinnost uhradit vodné za rok 2019 
– 2020 do 30. 9. 2020. A pro zapomnětlivé občany 
i povinnost uhradit poplatky za odvoz TKO a za psy, které 
byly splatné do 31. 3. 2020.

Poplatky na rok 2020 za odpadový systém a za vodné

Poplatek za odvoz TKO pro trvale žijícího občana 400,00 Kč

Poplatek za odvoz TKO pro trvale žijící dítě do věku 15 let 250,00 Kč

Poplatek za odvoz TKO pro rekreační objekt, dům 500,00 Kč

Poplatek za psa či fenu 50,00 Kč

Poplatek za dalšího psa či fenu 75,00 Kč

Vodné (včetně DPH) 16,50 Kč

Dne Od Do 

18.09.2020 7:30 12:30

Jedná se o tato čísla popisná ve Staré Smolivci: 1, 2, 5, 6, 7, 8, 10, 11, 
12, 13, 14, 15, 16, 18, 19, 20, 21, 23, 24, 25, 26, 27, 28, 29, 30, 32, 
34, 35, 36, 58, 67, 73, 77, 110, 113, 116, parc. č. 94

Oznámení – INFORMACE O PLÁNOVANÉM PŘERUŠENÍ DODÁVKY ELEKTŘINY

Mladý Smolivec, část obce Starý Smolivec

Přerušení dodávky elektřiny je plánováno pouze v nezbytně nutném rozsahu, a to z důvodu prací spojených se zajištěním 
bezpečného a spolehlivého provozu distribuční sítě.
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Významná jubilea
v říjnu 2020

Zíka Miroslav  Mladý Smolivec 60

Kačenová Irena  Radošice  60

Hřebejková Jana Mladý Smolivec 71

Majorová Libuše Starý Smolivec  72

Trhlík František Mladý Smolivec 72

Duchoň Josef  Starý Smolivec  75

Polanová Milada Radošice  76

Bubeníčková Hana Budislavice  76

Tatar František  Starý Smolivec  78

Jungerová Růžena Radošice  84

Netušilová Danuše Dožice   90

Zprávy z naší obce
Jednání zastupitelstva bylo v měsíci srpnu naplánováno do 

hostince v Dožicích a netradičně na středu. Obvykle bývá 
každý třetí čtvrtek v měsíci, ale tentokrát jsme jednání 
posunuli, protože by se ho ve čtvrtek večer nemohla účastnit 
ani paní starostka ani já jako místostarosta. Jednání bylo jako 
obvykle řádně zveřejněno na úřední desce, a to i na webových 
stránkách, i ve vývěsních skříních v našich obcích.

Zastupitelstvo začalo netradičně, neboť v samotném 
začátku skládal svůj slib zastupitele pan Jiří Beneš, který 
nastoupil na místo zastupitele po, na vlastní žádost skončivším 
stanovení výše odměny za výkon funkce zastupitele a člena 
finančního výboru. Odměna zůstala ve stejné výši, Vlastislavu 
Baštářovi. Po složení slibu se rozběhlo jednání v obvyklém 
tempu a nejprve byl schválen program jednání, byli zvoleni 
ověřovatelé a určen zapisovatel. Následovalo rozpočtové 
opatření, ke kterému také nebylo výhrad. Rovněž jsme se 
museli zabývat dovolbou pana Beneše do řad finančního 
výboru a, jako u ostatních členů výborů a ani proti tomuto 
neměl nikdo výhrad a proběhlo schválení. V měsíci červenci 
proběhla celkem zdařilá akce „Rekonstrukce Bitvy Na 
Vraždě“, na kterou přispělo několik sponzorů, a bylo nutné 
s nimi na poskytnuté dary uzavřít smlouvy. Rovněž bylo 
rozhodnuto, že jako všechny pořádané akce na Smolivecku, 
podpoříme i „Konec prázdnin“ v obci Dožice, kterou pořádají 
místní hasiči, tak v Mladém Smolivci, kterou pořádají redaktoři 
Smoliveckých novin, a to věcnými dary v hodnotě 2 000 Kč. 
Před Obecním úřadem a na návsi v Mladém Smolivci jste jistě 
všichni zaznamenali zvýšený pracovní pohyb, ze kterého se 
nakonec vyklubalo krásně zrekonstruované veřejné 
prostranství. Na toto prostranství byla získána dotace ve výši 
2 440 783 Kč od Ministerstva pro místní rozvoj a bylo potřeba 
schválit přijetí této dotace, což jsme schválili velmi rádi. Také 
jsme ale dotaci poskytovali, a to panu Veselému ve výši 
6 000 Kč na dovoz potravin do obce Dožice. V týdnu před 
zastupitelstvem proběhlo hodnocení výběrového řízení na 
zakázku malého rozsahu a zastupitelstvo schvalovalo 
zhotovitele. Jedno řízení se týkalo druhé části opravy střechy 
kulturního domu ve Starém Smolivci na jejíž opravu byla 
vybrána firma pana Cihly. Na dodávku prvků na dětská hřiště 
byla vybrána firma LUNA Progress s. r. o., kdy na dětská hřiště 

ve čtyřech našich obcích budou dodány lezecké prvky a na 
hřiště v Mladém Smolivci navíc cvičební prvky pro všechny 
generace. Následujícím bodem byl pronájem pozemku 
u autobusové zastávky u bytovek v Mladém Smolivci, který byl 
pronajat firmě ČSAD STTRANS a.s. ze Strakonic za účelem 
parkování autobusu. Co se pozemků týče, bylo zastupitelstvo 
donuceno zadat svému právnímu zástupci zpracování dopisu 
ohledně neoprávněného užívání obecních pozemků v našich 
obcích. Jedná se o pozemky dlouhodobě zaplocené, jejichž 
uživatelé nejsou schopni s obcí podepsat smlouvu, která by 
tento vztah jednou pro vždy narovnala. S Městem Nepomuk 
jsme schválili uzavření smlouvy o přenosu příslušnosti 
k projednávání přestupků za cenu 1 500 Kč za jeden vyřízený 
přestupek. Rovněž došlo i na dva body, které projednáváme již 
dlouhodobě. Jedním je Strategický plán Obce, který byl 
schválen na období 2020 – 2025 a druhým byl nákup 
kontejnerového nosiče. Vyhlášení výběru dodavatele bylo 
posunuto do první poloviny roku 2021 a bylo též dohodnuto, 
že se prověří možnost získání dotace. Zastupitelstvo též vzalo 
na vědomí žádost o proplacení faktury za osazení dveří 
do obecního bytu v Radošicích s tím, že nejprve provede 
kontrolu stavební komise na místě a poté bude rozhodováno 
o možnosti proplacení. Zastupitelstvo tentokrát celkem rychle 
utíkalo a konec se rychle přiblížil. Na konci proběhlo ještě pár 
diskusních příspěvků a jednání mohlo být ukončeno.

Závěrem bych chtěl poděkovat všem občanům, kteří na 
jednání zastupitelstva přišli a samozřejmě těm, kteří nám 
v Dožicích v hostinci vytvořili podmínky pro samotné jednání. 
Musím podotknout, že jsem si prostory hostince prošel a byl 
jsem velmi potěšen, jak jsou tyto prostory udržovány partou 
místních nadšenců, za což jim patří taky veliké díky. Je zde 
vidět nadšení a pochopení, že tuto dobrovolnou činnost dělají 
pro sebe a pro dobro své vesnice. Příští zastupitelstvo bude 
opět výjezdní a bude se konat buď v Budislavicích, anebo 
v Radošicích. Včas Vás budeme informovat ve vývěsních 
skříních pozvánkou.

Jan Spour, místostarosta obce

Rozloučili jsme se
v měsíci srpnu
Václav Krejčí, Dožice 

Kalendáře na rok 2021

Žádáme občany o poskytnutí fotografií do připravo-
vaného kalendáře na rok 2021. Tématem kalendáře budou 
fotografie skupinové s názvem „MLADOSMOLIVÁCI“, jedná 
se o skupiny občanů, ročníkové fotografie, rodinné sešlosti 
či zajímavé obecní akce. Fotografie můžete přinést na OÚ 
osobně nebo poštou na adresu Obec Mladý Smolivec, 
Mladý Smolivec 95, 335 01 Nepomuk, nebo naskenovat 
ve vysoké kvalitě a poslat e-mailem ou@mladysmolivec.cz 
a to nejpozději do 30. 9. 2020. Fotografie neporušené 
vrátíme.

Bez fotografií kalendář nebude moci vzniknout J.

Děkujeme

„Tvůj život byla starost a práce, 
pro vše měl jsi cit.
Tvé laskavé, obětavé srdce, 
mělo tu s námi ještě být.“ 
V našich srdcích žiješ stále…

Dne 26. září 2020 uplyne 10 let, 
co nás navždy opustil náš milovaný 
manžel, tatínek, dědeček 
a pradědeček 
Václav Pojer.

Stále vzpomíná manželka a děti 
s rodinami. 

Připomínáme povinnost uhradit vodné za rok 2019 
– 2020 do 30. 9. 2020. A pro zapomnětlivé občany 
i povinnost uhradit poplatky za odvoz TKO a za psy, které 
byly splatné do 31. 3. 2020.

Poplatky na rok 2020 za odpadový systém a za vodné

Poplatek za odvoz TKO pro trvale žijícího občana 400,00 Kč

Poplatek za odvoz TKO pro trvale žijící dítě do věku 15 let 250,00 Kč

Poplatek za odvoz TKO pro rekreační objekt, dům 500,00 Kč

Poplatek za psa či fenu 50,00 Kč

Poplatek za dalšího psa či fenu 75,00 Kč

Vodné (včetně DPH) 16,50 Kč

Dne Od Do 

18.09.2020 7:30 12:30

Jedná se o tato čísla popisná ve Staré Smolivci: 1, 2, 5, 6, 7, 8, 10, 11, 
12, 13, 14, 15, 16, 18, 19, 20, 21, 23, 24, 25, 26, 27, 28, 29, 30, 32, 
34, 35, 36, 58, 67, 73, 77, 110, 113, 116, parc. č. 94

Oznámení – INFORMACE O PLÁNOVANÉM PŘERUŠENÍ DODÁVKY ELEKTŘINY

Mladý Smolivec, část obce Starý Smolivec

Přerušení dodávky elektřiny je plánováno pouze v nezbytně nutném rozsahu, a to z důvodu prací spojených se zajištěním 
bezpečného a spolehlivého provozu distribuční sítě.
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ESmolivečtí hasiči zasahovali v Rožmitále pod Třemšínem
Ve středu 26. 8. 2020 přesně v 14:46 hodin dorazilo našim 

hasičům oznámení z IZS o události – požár v Rožmitále pod 
Třemšínem – hořící štěpka. Jenže vzápětí dorazila ještě jedna 
zpráva o události – strom přes cestu. Operátor vyslal naší jednotku 
nejprve na strom do Budislavic a po odstranění kmenu se hasiči 
bleskově přesunuli do Rožmitálu.

Zasahující jednotky na místě:

§ HZS Středočeského kraje: Benešov, Beroun, Dobříš, Hořovice, 
Kladno, Mělník, Příbram, Rakovník, Sedlčany a Slaný.

§ ZÚ HZS ČR: Jihlava a Zbiroh.

§ SDH Středočeského kraje: Bohostice, Bohutín, Březnice, 
Březové Hory, Dolní Hbity, Drásov, Hluboš, Hvožďany, Chrást, 

Kamýk nad Vltavou, Kozárovice, Milín, Nový Knín, Obecnice, 
Petrovice, Pňovice, Rožmitál pod Třemšínem, Solenice, Starý 
Rožmitál, Trhové Dušníky, Volenice, Voltuš, Vševily a Zalužany.

§ SDH Jihočeského kraje: Bělčice, Blatná, Lnáře a Mirovice.

§ SDH Plzeňského kraje: Mladý Smolivec, Nové Mitrovice 
a Spálené Poříčí.

Hasiči pomáhali až do rána, kdy se požár podařilo dostat pod 
kontrolu. Z naší jednotky jich zasahovalo celkem 15 (14 mužů, 
jedna žena). Vyjela všechna naše auta – Tatra, Trambus 
i Mercedes. Všem patří velké díky.

Eva Kubová

Zlatá svatba v Mladém Smolivci – 8. 8. 2020

Zlatou svatbu v Mladém Smolivci oslavili manželé Šustrovi 
z Mladého Smolivce.

Krásné datum 8. 8. 1970, datum své svatby, si připomněli na 
den přesně na OÚ v Mladém Smolivci. Před padesáti lety si řekli 
své ano na kasejovické radnici a svůj slib ještě zpečetili v kostele 
sv. Jiljí v Budislavicích.

Paní Hana Šustrová se narodila v Budislavicích manželům 
Bláhovým a zde také vyrůstala spolu se svými sourozenci 
Zdeňkem, Alenou a Zdenkou. Svatební šaty jí ušila maminka, 
která byla svou šikovností pověstná. Paní Hana vystudovala 
Střední všeobecně vzdělávací školu (dnes Gymnázium) v Blatné 
a jejím snem bylo stát se učitelkou. Byla přijatá na VŠ pedago-
gickou, ale osud a touha po šťastné rodině tyto plány neumožnily. 
Po mateřské dovolené pracovala nejprve jako učitelka v MŠ 
v Mladém Smolivci, později i ve Starém Smolivci. Pak začala pra-
covat v zemědělském podniku v Kasejovicích a poté i v Mladém 
Smolivci jako účetní a vedoucí skladu. Pan František Šustr se 
narodil v Mladém Smolivci, kde strávil své mládí se svou sestrou 
Boženkou. Vystudoval Střední zemědělskou technickou školu 
v Březnici a po škole nastoupil jako zootechnik do Mladého 
Smolivce. Tady však byl jen rok, protože musel na vojnu. Tu strávil 
v Praze – Kbelích na letišti. Po vojně se vrátil do zemědělského 
podniku v Kasejovicích jako zootechnik nejprve do Budislavic, 
poté se stal hlavním zootechnikem pro Smolivecko. Pracoval také 
jako náměstek předsedy družstva a po revoluci dělal pět let 
předsedu ZD. Přitom vystudoval dálkově ČZU v Praze. Posledních 
patnáct pracovních let pracoval pro Ministerstvo zemědělství ČR 
v České plemenářské inspekci. Odchod do důchodu si trochu 

prodloužil, ale dnes si již oba s manželkou tuto zaslouženou dobu 
užívají maximálně. S Hankou se poznali náhodně v Budislavicích 
v roce 1967 a po třech letech se vzali. Společně si opravili dům 
Františkových rodičů v Mladém Smolivci, kde s nimi žili ve spo-
lečné domácnosti. Vychovali tři děti Hanku, Míru a Fandu, těší se 
ze sedmi vnoučat Kateřiny, Ondřeje, Dannyho, Nelly, Barbory, 
Terezy a nejmladšího Matěje. Nemají však možnost se se všemi 
vnoučaty stýkat, kdy se jim zachce. Dcera Hanka žije s rodinou 
v Anglii a syn František v Americe. Ještě že syn Míra s manželkou 
Renátou zůstal v jejich blízkosti a oni měli možnost užívat si každý 
den vnoučata Kateřinu a Ondřeje. Vnoučata z Anglie a z Ameriky 
je navštěvují většinou jen o prázdninách, to je ale zase mají na 
starosti téměř celé prázdniny a mohou si jich dosyta užít. Když jim 
to okolnosti umožní, jezdí za nimi i do Anglie či Ameriky. 
Samozřejmě, že děti a vnoučata jsou u manželů Šustrových na 
prvním místě, oba mají ale i své koníčky. Paní Hana ráda peče, 
vaří, šije a háčkuje a luští sudoku. František se zase rád stará 
o domácí zvířata, je celoživotním chovatelem králíků a slepic, má 
rád psy a kočky. Luští křížovky a věnuje se sportu, v mládí hrával 
fotbal, dnes už jen pasivně sleduje veškeré sportovní dění jak 
v televizi, tak i na živo.

Manželé Šustrovi patří mezi šťastné páry našich obcí, kteří 
mají to štěstí stát si po boku celých padesát let. A my jsme měli 
možnost jejich výročí připomenout. Přejeme jim ještě jednou 
zdraví, štěstí, spokojenost a mnoho krásných a společně prožitých 
let.

Eva Kubová

Rybí slavnosti v Budislavicích
V loňském roce bylo překvapením, když se objevily plakáty 

s názvem Rybí slavnosti v Budislavicích. Překvapením to bylo 
z důvodu, že v Budislavicích není žádný pořádný rybník, ale 
i s tímto hendikepem jsme se jako pořadatelé dokázali vyrovnat 
a akce proběhla s velkým úspěchem.

V roce letošním jsme stáli před otázkou, zda slavnosti, nebo 
chcete-li hody pořádat, nebo nikoliv. Do značné míry to ovlivňova-
la koronavirová opatření. Kapelu jsme měli objednanou již dlouho, 
a protože opatření povolila a naše skupinka pořadatelů měla chuť 
akci uspořádat, tak jsme se do toho pustili. S přípravou bylo zapo-
čato již ve středu v odpoledních hodinách a ani čtvrtek a pátek 
jsme nevynechali. Vše vyvrcholilo v sobotu. Poučeni z loňského 
roku jsme zvolili jiné uspořádání stanů, a to také proto, že jsme 
v letošním roce stavěli stany dva. Stánek s pochutinami byl zřízen 
v hasičárně, venku byl nainstalován gril a jako pomocný výčep 
byla použita garáž u hasičárny. Samozřejmě byla u obou stolů se 
vstupem zřízena dezinfekční místa. Byli jsme plni očekávání, jestli 
někdo dorazí. Překvapením pro nás bylo, že se na stolech začaly 
množit lístečky se slovem zadáno a někteří začali přicházet již 
kolem půl čtvrté, i když byl začátek naplánován až na sedmnáctou 
hodinu. Místní děvčata nadělala jednohubky a napekla různé řezy, 
které roznosila po stolech, a každý příchozí mohl ochutnávat. 

Těsně před sedmnáctou hodinou byl otevřen stánek v hasičárně 
a téměř okamžitě se zde udělala fronta a každý si dával, co hrdlo 
ráčilo. Plzeňští heligonkáři se snažili zahrát lidem podle jejich 
gusta a po dobrém jídle si spokojeně návštěvníci pobrukovali 
známé písničky. Přestávky zpěvák kapely vyplňoval přednášením 
anekdot a lidé se celkem dobře bavili. Velmi parné odpoledne 
celkem rychle utíkalo a přehouplo se do večera. Nikomu se domů 
moc nechtělo, tak kapela ještě své vystoupení protáhla a končila 
kolem půl jedenácté. Návštěvníci se začali zvolna rozcházet, 
avšak někteří vytrvalci vydrželi do pozdních nočních hodin.

Myslím, že lze letošní rybí hody považovat za zdařilé, a určitě 
nebyly poslední. V příštím roce se setkáme opět na návsi v Budi-
slavicích u něčeho dobrého. Závěrem se sluší poděkovat těm, bez 
kterých by nebylo možno takovou akci zorganizovat. To znamená 
Obci Mladý Smolivec za zapůjčení stanů, stolů a laviček, dále 
všem, kteří se podíleli na výrobě pochutin, organizaci, přípravách 
či úklidu, všem sousedům za schovívavost a samozřejmě všem 
návštěvníkům, kterým se doufám v Budislavicích líbilo a bez 
kterých by nemělo smysl něco pořádat. Takže moc díky a zase 
někdy na akci v Budislavicích.

Jan Spour

Netradičně 22. 8. 2020, letos poprvé uspořádali staro-
smolivečtí fotbalisti letní taneční zábavu na místním hřišti.

Tým vytvořil plakáty, nechal vyhlásit akci v rozhlase, v sobotu 
dopoledne připravil stany pro případ nepříznivého počasí a těšil se 
na večer. Počasí vyšlo na jedničku, před začátkem zábavy přestalo 
pršet. Vstup byl 100 Kč a ke každé vstupence byl bonus točená 
plzeňská dvanáctka. Kdo holduje spíše desetistupňovému pivu, 
nebyl problém a došel si k Petře do výčepu. K tanci a poslechu 
hrála skupina Pichl band. Parket se zaplnil a každý si přišel na tu 
svou oblíbenou hitovku. Kolem 21. hodiny to nevypadalo, že by 

lidé z okolí měli stejný program, jako my ostatní. Nakonec jsme se 
sešli v hojném počtu a to nejen místní srdcaři, ale podpořit 
fotbalisty přišlo i mnoho přespolních. Celá akce se velmi povedla, 
někomu se líbilo natolik, že jakožto spořádaný občan přišel 
a odešel za světla J.

Děkujeme všem, kteří se této akce zúčastnili, fotbalistům za 
pěknou organizaci, návštěvníkům za dobrý splávek a ohleduplné 
chování. Věřím, že první ročník byl úspěšný a budeme se těšit, že 
se příští rok opět sejdeme na té pravé smolivecké zábavě.

Veronika Vonášková

Zábava pod širým nebem
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ESmolivečtí hasiči zasahovali v Rožmitále pod Třemšínem
Ve středu 26. 8. 2020 přesně v 14:46 hodin dorazilo našim 

hasičům oznámení z IZS o události – požár v Rožmitále pod 
Třemšínem – hořící štěpka. Jenže vzápětí dorazila ještě jedna 
zpráva o události – strom přes cestu. Operátor vyslal naší jednotku 
nejprve na strom do Budislavic a po odstranění kmenu se hasiči 
bleskově přesunuli do Rožmitálu.

Zasahující jednotky na místě:

§ HZS Středočeského kraje: Benešov, Beroun, Dobříš, Hořovice, 
Kladno, Mělník, Příbram, Rakovník, Sedlčany a Slaný.

§ ZÚ HZS ČR: Jihlava a Zbiroh.

§ SDH Středočeského kraje: Bohostice, Bohutín, Březnice, 
Březové Hory, Dolní Hbity, Drásov, Hluboš, Hvožďany, Chrást, 

Kamýk nad Vltavou, Kozárovice, Milín, Nový Knín, Obecnice, 
Petrovice, Pňovice, Rožmitál pod Třemšínem, Solenice, Starý 
Rožmitál, Trhové Dušníky, Volenice, Voltuš, Vševily a Zalužany.

§ SDH Jihočeského kraje: Bělčice, Blatná, Lnáře a Mirovice.

§ SDH Plzeňského kraje: Mladý Smolivec, Nové Mitrovice 
a Spálené Poříčí.

Hasiči pomáhali až do rána, kdy se požár podařilo dostat pod 
kontrolu. Z naší jednotky jich zasahovalo celkem 15 (14 mužů, 
jedna žena). Vyjela všechna naše auta – Tatra, Trambus 
i Mercedes. Všem patří velké díky.

Eva Kubová

Zlatá svatba v Mladém Smolivci – 8. 8. 2020

Zlatou svatbu v Mladém Smolivci oslavili manželé Šustrovi 
z Mladého Smolivce.

Krásné datum 8. 8. 1970, datum své svatby, si připomněli na 
den přesně na OÚ v Mladém Smolivci. Před padesáti lety si řekli 
své ano na kasejovické radnici a svůj slib ještě zpečetili v kostele 
sv. Jiljí v Budislavicích.

Paní Hana Šustrová se narodila v Budislavicích manželům 
Bláhovým a zde také vyrůstala spolu se svými sourozenci 
Zdeňkem, Alenou a Zdenkou. Svatební šaty jí ušila maminka, 
která byla svou šikovností pověstná. Paní Hana vystudovala 
Střední všeobecně vzdělávací školu (dnes Gymnázium) v Blatné 
a jejím snem bylo stát se učitelkou. Byla přijatá na VŠ pedago-
gickou, ale osud a touha po šťastné rodině tyto plány neumožnily. 
Po mateřské dovolené pracovala nejprve jako učitelka v MŠ 
v Mladém Smolivci, později i ve Starém Smolivci. Pak začala pra-
covat v zemědělském podniku v Kasejovicích a poté i v Mladém 
Smolivci jako účetní a vedoucí skladu. Pan František Šustr se 
narodil v Mladém Smolivci, kde strávil své mládí se svou sestrou 
Boženkou. Vystudoval Střední zemědělskou technickou školu 
v Březnici a po škole nastoupil jako zootechnik do Mladého 
Smolivce. Tady však byl jen rok, protože musel na vojnu. Tu strávil 
v Praze – Kbelích na letišti. Po vojně se vrátil do zemědělského 
podniku v Kasejovicích jako zootechnik nejprve do Budislavic, 
poté se stal hlavním zootechnikem pro Smolivecko. Pracoval také 
jako náměstek předsedy družstva a po revoluci dělal pět let 
předsedu ZD. Přitom vystudoval dálkově ČZU v Praze. Posledních 
patnáct pracovních let pracoval pro Ministerstvo zemědělství ČR 
v České plemenářské inspekci. Odchod do důchodu si trochu 

prodloužil, ale dnes si již oba s manželkou tuto zaslouženou dobu 
užívají maximálně. S Hankou se poznali náhodně v Budislavicích 
v roce 1967 a po třech letech se vzali. Společně si opravili dům 
Františkových rodičů v Mladém Smolivci, kde s nimi žili ve spo-
lečné domácnosti. Vychovali tři děti Hanku, Míru a Fandu, těší se 
ze sedmi vnoučat Kateřiny, Ondřeje, Dannyho, Nelly, Barbory, 
Terezy a nejmladšího Matěje. Nemají však možnost se se všemi 
vnoučaty stýkat, kdy se jim zachce. Dcera Hanka žije s rodinou 
v Anglii a syn František v Americe. Ještě že syn Míra s manželkou 
Renátou zůstal v jejich blízkosti a oni měli možnost užívat si každý 
den vnoučata Kateřinu a Ondřeje. Vnoučata z Anglie a z Ameriky 
je navštěvují většinou jen o prázdninách, to je ale zase mají na 
starosti téměř celé prázdniny a mohou si jich dosyta užít. Když jim 
to okolnosti umožní, jezdí za nimi i do Anglie či Ameriky. 
Samozřejmě, že děti a vnoučata jsou u manželů Šustrových na 
prvním místě, oba mají ale i své koníčky. Paní Hana ráda peče, 
vaří, šije a háčkuje a luští sudoku. František se zase rád stará 
o domácí zvířata, je celoživotním chovatelem králíků a slepic, má 
rád psy a kočky. Luští křížovky a věnuje se sportu, v mládí hrával 
fotbal, dnes už jen pasivně sleduje veškeré sportovní dění jak 
v televizi, tak i na živo.

Manželé Šustrovi patří mezi šťastné páry našich obcí, kteří 
mají to štěstí stát si po boku celých padesát let. A my jsme měli 
možnost jejich výročí připomenout. Přejeme jim ještě jednou 
zdraví, štěstí, spokojenost a mnoho krásných a společně prožitých 
let.

Eva Kubová

Rybí slavnosti v Budislavicích
V loňském roce bylo překvapením, když se objevily plakáty 

s názvem Rybí slavnosti v Budislavicích. Překvapením to bylo 
z důvodu, že v Budislavicích není žádný pořádný rybník, ale 
i s tímto hendikepem jsme se jako pořadatelé dokázali vyrovnat 
a akce proběhla s velkým úspěchem.

V roce letošním jsme stáli před otázkou, zda slavnosti, nebo 
chcete-li hody pořádat, nebo nikoliv. Do značné míry to ovlivňova-
la koronavirová opatření. Kapelu jsme měli objednanou již dlouho, 
a protože opatření povolila a naše skupinka pořadatelů měla chuť 
akci uspořádat, tak jsme se do toho pustili. S přípravou bylo zapo-
čato již ve středu v odpoledních hodinách a ani čtvrtek a pátek 
jsme nevynechali. Vše vyvrcholilo v sobotu. Poučeni z loňského 
roku jsme zvolili jiné uspořádání stanů, a to také proto, že jsme 
v letošním roce stavěli stany dva. Stánek s pochutinami byl zřízen 
v hasičárně, venku byl nainstalován gril a jako pomocný výčep 
byla použita garáž u hasičárny. Samozřejmě byla u obou stolů se 
vstupem zřízena dezinfekční místa. Byli jsme plni očekávání, jestli 
někdo dorazí. Překvapením pro nás bylo, že se na stolech začaly 
množit lístečky se slovem zadáno a někteří začali přicházet již 
kolem půl čtvrté, i když byl začátek naplánován až na sedmnáctou 
hodinu. Místní děvčata nadělala jednohubky a napekla různé řezy, 
které roznosila po stolech, a každý příchozí mohl ochutnávat. 

Těsně před sedmnáctou hodinou byl otevřen stánek v hasičárně 
a téměř okamžitě se zde udělala fronta a každý si dával, co hrdlo 
ráčilo. Plzeňští heligonkáři se snažili zahrát lidem podle jejich 
gusta a po dobrém jídle si spokojeně návštěvníci pobrukovali 
známé písničky. Přestávky zpěvák kapely vyplňoval přednášením 
anekdot a lidé se celkem dobře bavili. Velmi parné odpoledne 
celkem rychle utíkalo a přehouplo se do večera. Nikomu se domů 
moc nechtělo, tak kapela ještě své vystoupení protáhla a končila 
kolem půl jedenácté. Návštěvníci se začali zvolna rozcházet, 
avšak někteří vytrvalci vydrželi do pozdních nočních hodin.

Myslím, že lze letošní rybí hody považovat za zdařilé, a určitě 
nebyly poslední. V příštím roce se setkáme opět na návsi v Budi-
slavicích u něčeho dobrého. Závěrem se sluší poděkovat těm, bez 
kterých by nebylo možno takovou akci zorganizovat. To znamená 
Obci Mladý Smolivec za zapůjčení stanů, stolů a laviček, dále 
všem, kteří se podíleli na výrobě pochutin, organizaci, přípravách 
či úklidu, všem sousedům za schovívavost a samozřejmě všem 
návštěvníkům, kterým se doufám v Budislavicích líbilo a bez 
kterých by nemělo smysl něco pořádat. Takže moc díky a zase 
někdy na akci v Budislavicích.

Jan Spour

Netradičně 22. 8. 2020, letos poprvé uspořádali staro-
smolivečtí fotbalisti letní taneční zábavu na místním hřišti.

Tým vytvořil plakáty, nechal vyhlásit akci v rozhlase, v sobotu 
dopoledne připravil stany pro případ nepříznivého počasí a těšil se 
na večer. Počasí vyšlo na jedničku, před začátkem zábavy přestalo 
pršet. Vstup byl 100 Kč a ke každé vstupence byl bonus točená 
plzeňská dvanáctka. Kdo holduje spíše desetistupňovému pivu, 
nebyl problém a došel si k Petře do výčepu. K tanci a poslechu 
hrála skupina Pichl band. Parket se zaplnil a každý si přišel na tu 
svou oblíbenou hitovku. Kolem 21. hodiny to nevypadalo, že by 

lidé z okolí měli stejný program, jako my ostatní. Nakonec jsme se 
sešli v hojném počtu a to nejen místní srdcaři, ale podpořit 
fotbalisty přišlo i mnoho přespolních. Celá akce se velmi povedla, 
někomu se líbilo natolik, že jakožto spořádaný občan přišel 
a odešel za světla J.

Děkujeme všem, kteří se této akce zúčastnili, fotbalistům za 
pěknou organizaci, návštěvníkům za dobrý splávek a ohleduplné 
chování. Věřím, že první ročník byl úspěšný a budeme se těšit, že 
se příští rok opět sejdeme na té pravé smolivecké zábavě.

Veronika Vonášková

Zábava pod širým nebem
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ŠKOLA HVOŽĎANY

Příměstské tábory při škole ve Hvožďanech 
si děti užily

Navzdory nelehké situaci v souvislosti s COVID-19 také 
v letošním roce proběhly tři turnusy příměstského tábora 
– sportovní, výtvarně tvořivý se zaměřením na keramiku 
a divadelní. Tábory proběhly v rámci projektu ZŠMŠ Hvožďany 
– příměstský tábor II., který je financován z výzvy MAS Podbrdsko 
s podporou z Operačního programu zaměstnanost. 

Každý turnus pohltil účastníky jiným programem – při prvním 
si dávali všichni každodenně pěkně do těla, při druhém vytvářeli 
překrásné originální výrobky, s kterými se pochlubili na páteční 

výstavě a na třetím se ponořili do světa superhrdinů, kde se 
v závěrečném vystoupení skvěle prezentovali hereckými výkony. 
Turnusů se zúčastnilo od 23 do 25 dětí a na fotografiích vidíte, jak 
si užívaly různorodých aktivit na jednotlivých turnusech. 

Všem vedoucím patří velké poděkování za přípravu pestrého 
programu, za péči, elán a nadšení, které dětem poskytovali 
a našim kuchařinkám za výbornou domácí kuchyni.

Za organizátory Mgr. Ivana Juračková, ředitelka školy

Konec prázdnin s překvapením
Letošní ročník akce Konec prázdnin s překvapením, který 

jsme pro naše děti přichystali na neděli 30. srpna, si s počasím 
trochu pohrál. My jsme ale byli připraveni na vše, areál byl jako 
vždy připravený venku, ale měli jsme pro strýčka příhodu i plán do 
deštivého počasí.

Akce začala v 10:00, vstup byl dobrovolný a každé dítě 
u vstupu dostalo roušku, která je teď celosvětovým hitem. Proto 
ani u nás na Konci prázdnin nemohla chybět. Aby děti neměly 
pouze bílou roušku, vybarvily si ji dle své fantazie. Na děti čekalo 
krásné divadlo O pejskovi a kočičce, na jehož konci si každé dítě 
vyrobilo růži. Pod pergolou byla připravena výroba mýdel a také 
občerstvení od Martiny Korejčkové. Jako každý rok si i letos pro 
nás Martina připravila dobroty. Kdo neholduje zdravé stravě, vzal 
si vuřt a mohl vesele opékat na připraveném a udržovaném ohni.

Na co se však děti nejvíce těšily, bylo malování na obličej 
a protože máme šikovné malířky Evu a Alču, masky se opravdu 
povedly a každý byl z obličeje nadšený. Velké i malé parádnice si 
mohli koupit náušnice, náramky a řetízky domácí výroby. 
Milovníci módy pro nejmenší si také přišli na své. Nechyběla ani 
tvořivá dílnička, kde děti navlékaly korálky a výrobek si odnesly 
domů.

I přesto, že nám v půlce dopoledne začalo pršet, návštěvníky 
a především děti to neodradilo a dorazily v hojném počtu. Věříme, 
že se jim tato tradice líbí a užijí si ji každý rok. Dětem přejeme 
především klidný školní rok, a kdyby vznikala panika, nezapo-
meňte, že máte originální roušky z Mladého Smolivce, které nikdo 
ze spolužáků nemá J. Za ušití originálních roušek redaktoři 
Smoliveckých novin moc děkují Květě Marešové.

Veronika Vonášková

Prakyáda Lukáše Zajíce a konec prázdnin 
v Dožicích

Osmý ročník prakyády v Dožicích se letos netradičně konal 
poslední srpnovou sobotu. Organizátoři se rozhodli pro sloučení 
prakyády s oslavou konce prázdnin především kvůli tomu, že 
většina dětí byla v původním termínu prakyády na letním táboře. 
A podle účasti lze toto rozhodnutí považovat za zdařilé, celkem se 
zúčastnilo 24 střelců.

Střílet se před dožickou hospodou začalo úderem půl desáté. 
Před novými vraty směrem do zahrady bylo postaveno 6 terčů 
– dvě plechovky, dvě plastové lahve, jeden kanystr a chybět 
samozřejmě nesměl už léty ostřílený zajíc. Matky létaly 
vzduchem, terče byly nesčetněkrát zasaženy a po osmém kole se 
mohlo přejít k vyhlášení výsledků a předání cen. V kategorii dětí 
zvítězil s 58 body Matěj Štěpánek, mezi ženami vyhrála Monča 
Marková s 28 body a mezi muži si první místo vystřílel Václav 
Klain s 41 body. Věcné ceny, které na akci věnovala Obec Mladý 
Smolivec a společnost LEIFHEIT CZ a. s., však čekaly na každého 
a tak nikdo neodešel domů s prázdnou.

Po prakyádě bylo plánováno hasičské odpoledne pro děti, to 
bylo však kvůli špatnému počasí zrušeno. Děti ale nepřišly 
zkrátka, na sále si totiž mohly zahrát stolní tenis. Dospělí si 
mezitím začali pochutnávat na domácím masu z udírny, která 
během celého dne voněla před hostincem. Nálada tak byla i přes 
deštivé počasí výborná a vše vyvrcholilo v 18 hodin, kdy byla 
slavnostně přestřižena páska nově zrekonstruovaného hostince. 
Po poděkování paní starostce a všem dobrovolníkům, kteří se na 
opravě místního klubu podíleli, si všichni přítomní připili na to, 
aby klub všem dlouho sloužil a aby se v něm nadále scházeli lidé 
v dobré náladě.

Alena Kovaříková
Autor fotografie: Luděk Blovský

Sobota 8. srpna patřila ve Starém Smolivci tradičnímu Memoriálu 
Václava Matouška. V areálu mysliveckého spolku se sešlo a přihlásilo 
do závodu 43 střelců. Postavení vrhaček bylo opět trochu odlišné, než 
tomu bylo v minulém ročníku. Střílelo se ve dvoukolech, v každém 
22 terčů. V obou kolech bylo možné střílet jednotlivé terče, ale 
i dvojstřely. Po prvním kole byla výsledková listina velmi vyrovnaná. 
Druhé kolo bylo postaveno z velké části na dvojstřelech. Můžeme říct, 
že těžší druhé kolo zamíchalo s výsledky a rozhodlo o konečném pořadí. 

Nejlépe se v závodu vedlo Ladislavu Strakovi ml., který střelil 
40 terčů z celkových 44. Na druhém místě se umístil Václav Bejček 
s 38 zásahy a na třetím místě skončil Zbyněk Adamec s 36 zásahy. 
Kategorii žen vyhrála Eliška Kmůchová s 15 zásahy. Pro všechny 
střelce, ale i ostatní návštěvníky bylo připraveno občerstvení, studené 
nealkoholické nápoje, ale také pivo.

Myslivecký spolek Stráž Mladý Smolivec děkuje sponzorům akce, 
kterými byli: Obec Mladý Smolivec, KOVO Kasejovice, Agrochov 
Kasejovice – Smolivec, Kaiser s.r.o. a Leifheit s.r.o. Velké poděkování 
patří také všem návštěvníkům. 

Michaela Nesvedová

Memoriál Václava Matouška
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v letošním roce proběhly tři turnusy příměstského tábora 
– sportovní, výtvarně tvořivý se zaměřením na keramiku 
a divadelní. Tábory proběhly v rámci projektu ZŠMŠ Hvožďany 
– příměstský tábor II., který je financován z výzvy MAS Podbrdsko 
s podporou z Operačního programu zaměstnanost. 

Každý turnus pohltil účastníky jiným programem – při prvním 
si dávali všichni každodenně pěkně do těla, při druhém vytvářeli 
překrásné originální výrobky, s kterými se pochlubili na páteční 

výstavě a na třetím se ponořili do světa superhrdinů, kde se 
v závěrečném vystoupení skvěle prezentovali hereckými výkony. 
Turnusů se zúčastnilo od 23 do 25 dětí a na fotografiích vidíte, jak 
si užívaly různorodých aktivit na jednotlivých turnusech. 

Všem vedoucím patří velké poděkování za přípravu pestrého 
programu, za péči, elán a nadšení, které dětem poskytovali 
a našim kuchařinkám za výbornou domácí kuchyni.

Za organizátory Mgr. Ivana Juračková, ředitelka školy

Konec prázdnin s překvapením
Letošní ročník akce Konec prázdnin s překvapením, který 

jsme pro naše děti přichystali na neděli 30. srpna, si s počasím 
trochu pohrál. My jsme ale byli připraveni na vše, areál byl jako 
vždy připravený venku, ale měli jsme pro strýčka příhodu i plán do 
deštivého počasí.

Akce začala v 10:00, vstup byl dobrovolný a každé dítě 
u vstupu dostalo roušku, která je teď celosvětovým hitem. Proto 
ani u nás na Konci prázdnin nemohla chybět. Aby děti neměly 
pouze bílou roušku, vybarvily si ji dle své fantazie. Na děti čekalo 
krásné divadlo O pejskovi a kočičce, na jehož konci si každé dítě 
vyrobilo růži. Pod pergolou byla připravena výroba mýdel a také 
občerstvení od Martiny Korejčkové. Jako každý rok si i letos pro 
nás Martina připravila dobroty. Kdo neholduje zdravé stravě, vzal 
si vuřt a mohl vesele opékat na připraveném a udržovaném ohni.

Na co se však děti nejvíce těšily, bylo malování na obličej 
a protože máme šikovné malířky Evu a Alču, masky se opravdu 
povedly a každý byl z obličeje nadšený. Velké i malé parádnice si 
mohli koupit náušnice, náramky a řetízky domácí výroby. 
Milovníci módy pro nejmenší si také přišli na své. Nechyběla ani 
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poslední srpnovou sobotu. Organizátoři se rozhodli pro sloučení 
prakyády s oslavou konce prázdnin především kvůli tomu, že 
většina dětí byla v původním termínu prakyády na letním táboře. 
A podle účasti lze toto rozhodnutí považovat za zdařilé, celkem se 
zúčastnilo 24 střelců.

Střílet se před dožickou hospodou začalo úderem půl desáté. 
Před novými vraty směrem do zahrady bylo postaveno 6 terčů 
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samozřejmě nesměl už léty ostřílený zajíc. Matky létaly 
vzduchem, terče byly nesčetněkrát zasaženy a po osmém kole se 
mohlo přejít k vyhlášení výsledků a předání cen. V kategorii dětí 
zvítězil s 58 body Matěj Štěpánek, mezi ženami vyhrála Monča 
Marková s 28 body a mezi muži si první místo vystřílel Václav 
Klain s 41 body. Věcné ceny, které na akci věnovala Obec Mladý 
Smolivec a společnost LEIFHEIT CZ a. s., však čekaly na každého 
a tak nikdo neodešel domů s prázdnou.

Po prakyádě bylo plánováno hasičské odpoledne pro děti, to 
bylo však kvůli špatnému počasí zrušeno. Děti ale nepřišly 
zkrátka, na sále si totiž mohly zahrát stolní tenis. Dospělí si 
mezitím začali pochutnávat na domácím masu z udírny, která 
během celého dne voněla před hostincem. Nálada tak byla i přes 
deštivé počasí výborná a vše vyvrcholilo v 18 hodin, kdy byla 
slavnostně přestřižena páska nově zrekonstruovaného hostince. 
Po poděkování paní starostce a všem dobrovolníkům, kteří se na 
opravě místního klubu podíleli, si všichni přítomní připili na to, 
aby klub všem dlouho sloužil a aby se v něm nadále scházeli lidé 
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Alena Kovaříková
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Sobota 8. srpna patřila ve Starém Smolivci tradičnímu Memoriálu 
Václava Matouška. V areálu mysliveckého spolku se sešlo a přihlásilo 
do závodu 43 střelců. Postavení vrhaček bylo opět trochu odlišné, než 
tomu bylo v minulém ročníku. Střílelo se ve dvoukolech, v každém 
22 terčů. V obou kolech bylo možné střílet jednotlivé terče, ale 
i dvojstřely. Po prvním kole byla výsledková listina velmi vyrovnaná. 
Druhé kolo bylo postaveno z velké části na dvojstřelech. Můžeme říct, 
že těžší druhé kolo zamíchalo s výsledky a rozhodlo o konečném pořadí. 

Nejlépe se v závodu vedlo Ladislavu Strakovi ml., který střelil 
40 terčů z celkových 44. Na druhém místě se umístil Václav Bejček 
s 38 zásahy a na třetím místě skončil Zbyněk Adamec s 36 zásahy. 
Kategorii žen vyhrála Eliška Kmůchová s 15 zásahy. Pro všechny 
střelce, ale i ostatní návštěvníky bylo připraveno občerstvení, studené 
nealkoholické nápoje, ale také pivo.

Myslivecký spolek Stráž Mladý Smolivec děkuje sponzorům akce, 
kterými byli: Obec Mladý Smolivec, KOVO Kasejovice, Agrochov 
Kasejovice – Smolivec, Kaiser s.r.o. a Leifheit s.r.o. Velké poděkování 
patří také všem návštěvníkům. 

Michaela Nesvedová

Memoriál Václava Matouška
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ÍKMladosmolivecká slova dřívější

Dršlák – cedník

Krecht – zapuštěná jáma do země, kam se ukládaly brambory na zimu, když chyběly jiné skladovací 
prostory. Brambory se pak přikryly slámou a zemí, aby nezmrzly.

Onuce – čtvercový kus plátna, kterým se ovinovaly nohy před nazutím do bot

Pokladek – umělé vejce, které se vkládalo do hnízda, kam měly chodit slepice snášet vejce. Byl většinou 
i napuštěný, aby zabraňoval množení „čmelíků“, tj. hmyzu, který měly slepice v peří.

Povrhel – snesené vejce bez skořápky, jen s blánou, která obklopuje bílek se žloutkem

Rukovítka – bičiště, čili prut, na kterém byl navázán vlastní bič většinou z kůže

Vážení čtenáři, 

jak jste si mohli všimnout, v posledním čísle Smoliveckých novin se rubrika Slovník uchýlila ke svému konci. 
Autorky slovníku Mladosmolivecká slova dřívější Jaroslava Kratochvílová a Marie Báčková však obdržely 
od některých z Vás doplnění slovníku a tak jej přinášíme v následujícím odstavci:

Na závěr této zajímavé rubriky si můžete přečíst, jak a proč žili naši předci ve vejminkách.

Co býval dříve vejminek
Dříve neexistovaly důchody tak, jak je známe dnes. Důchody v podstatě zavedl v Prusku kancléř německého 

císařství Otto von Bismark roku 1889. V Československu byl přijat první zákon v roce 1924 a věk odchodu do 
důchodu byl 65 roků.

Do té doby živily rodiče jejich děti, také existoval institut domovských obcí, kde se museli o nejchudší postarat 
v rodné obci (buď v chudobinci, nebo „střídou“ čili tím, že lidé chodili každý den do jiné domácnosti na stravu). Do 
domovských obcí byli posíláni lidé v případě, že se o ně neměl v jiném místě kdo postarat (například po práci v továrně 
ve městě).

Na vesnicích tehdy odedávna existovaly takzvané vejminky, kdy rodiče měli ve smlouvách s potomky vymíněny 
věci a služby, které jim budou poskytovány. Nejbohatší vejminky měli samozřejmě nejbohatší sedláci, nejhůře dopadli 
domkáři, kteří sami neměli žádný nebo jen velmi malý majetek. Tyto vejminky přestaly být smlouvány s dětmi až 
kolem roku 1950, protože jinak se muselo platit sociální pojištění, na což si na vesnicích zvykali všichni velmi ztuha.

Příklad vejminku u předání statku č. 32 ve Starém Smolivci v roce 1845 – výpis z předávací smlouvy z otce na 
syna a jeho manželku:

VI. Vymiňuje sobě odstupující otec společně se svou manželkou Marií svobodný a pokojný byt, teplo a světlo 
a mimo pořádné a zároveň zdravé s hospodářema chování jedné krávy, jednoho telete při hopodářově dobytku, pak 
držení jednoho prasete.

VII. Kdyby pak se stalo, že by se ti odstupující manželé při jednom stole porovnati nemohli, tak sobě odstupující 
manželé následující vejminek vyhražují u syna:

dva strychy pšenice, šest strychů žita, tři strychy ječmene, jeden strych hrachu, jeden strych ovsa, osmnáct 
strychů bramborů, třetí díl ovoce, týdně jednu libru soli, setí 5 mírek síměte (lněné semeno) vedle hospodářovo a dvě 
vědra naloženého zelí.

Na pád zemření jednoho nebo druhého z těch odstupujících manželů zůstane, a sice pro matku 2 strychy žita, 
jeden a půl strychu ječmene, půl strychu pšenice, půl strychu hrachu, půl strychu ovsa, osm strychů bramborů, šestý 
díl ovoce, jedna věderní kádička zelí, setí třech mírek síměte (lněné semeno), 26 liber soli a chování jedné krávy 
a držení jednoho prasete, pro otce Václava ale z hořejc (výše) jmenovaného vejminku mimo dobytka všeho polovic.

Poznámka: strych neboli korec je zde míra objemová, má 93,62 litru

Pramen: Pozemkové knihy a smlouvy 1806 – 1850 panství Oselec, obec Starý Smolivec, fond Panství Oselec, 
uloženo v SOA Plzeň, pracoviště Nepomuk

Výminkáři se někdy mohli mít lépe než hospodář, například v době neúrody nebo při velkém počtu dětí 
v domácnosti, protože oni své vejminky dostat museli. Zajímavě o tom píše například Karel Sedláček v povídkách, 
které vydal pan Zdeněk Hřebejk v roce 2014.

Z povídky „Vejminek“:

„Táto, slevte mi z vejminku“

„Až naprší a uschne“, křikl děda

„Mám plnou chalupu dětí, slevte mi“

„Měl ses vopanovat! Já jsem první po císaři, dej nejdřív císařovi a potom hned mně“. Odsekl děda.

Hospodář po převzetí statku, chalupy či domku tedy musel nejprve vyplatit podílem všechny své sourozence 
a část uhradit i rodičům a pak až do jejich smrti jim vyplácet vejminek. Ostatně i podíly splácel většinou celý život, 
někdy tato povinnost přešla dokonce i na jeho děti, protože on sám to nemohl zvládnout.

Jaroslava Kratochvílová, duben 2020

Doba bělohorská a pobělohorská
Nedávno jsme všichni měli možnost navštívit krásnou akci 

pořádanou Obcí Mladý Smolivec ve spolupráci s Rytíři Koruny 
České, a to Rekonstrukci bitvy Na Vraždě. Musím říci, že při 
pohledu na bitvu a při představě, co museli naši předkové všechno 
během života přestát, mi běhal mráz po zádech a myslím, že jsem 
nebyl sám. Tuto událost také popisuje tehdejší místní kronikář 
v Pamětní knize obce Budislavic a já se Vám pokusím tuto událost 
dle jeho zápisů přiblížit.

Při tažení císařského vojska na Prahu bylo bojováno i v místní 
krajině. Stavovští chtějíce zaútočit na vojsko císaře Ferdinanda II., 
které se po varování svými zvědy dalo rychle na ústup. Císařští 
ustupovali přes Smolivecký potok u Kocova mlýna, kde byl jediný 
brod přes potok, který byl ucpán povozy, a tudíž vytvořil překážku 
prchajícím vojákům a útočníkům poskytl pro nastalý boj výhodu. 
Namístě střetu po boji zůstalo 200 mrtvých vojáků obou stran 
a stejný počet zraněných, kteří si své rány omývali v přilehlém 
rybníce, ve kterém od jejich prolité krve zčervenala voda. Zůstala 
zde i spousta zabitých koní, mnohdy zapřažených do povozů. 
Koně byli zakopáváni na místě svého posledního skonu a vojáci 
byli pohřbeni do hromadného hrobu. V těchto místech bylo ještě 
dlouho poté při orání a kopání nacházeno mnoho kostí, podkov 
a jiných věcí souvisejících s touto smutnou událostí. Při pochodu 
císařských na Zelenou Horu byly celé Budislavice vypáleny až na 
jediný statek. Podle farní kroniky budislavické to byl statek 
Duchoňův mající tehdy číslo 11. Farář budislavický, který se 
vracel z Nepomuka, byl přepaden od Žampejrů (tzn. od vojáků 
Danpierových) a ve Štědrém zabit. Tehdy také mnohé vesnice 
zmizely beze stopy. Nebyly sice vypáleny, ale všechno dříví bylo 
odneseno a spáleno na táborových ohních. Pozdější střet na Bílé 
hoře, kterou české vojsko prohrálo a Češi ztratili svobodu na 
dlouhá tři staletí, je již všem velmi dobře znám. Známy jsou 
i důsledky bělohorské porážky. Poprava 27 českých pánů na 

Staroměstském náměstí, příchod 
cizí šlechty, pokles obyvatelstva 
v Čechách z 3 milionů na 800 tisíc 
vinou války a moru, násilné obracení 
na katolickou víru. Francouzský 
dějepisec Denis, který prostudoval 
tuto dobu českých dějin, napsal, že 
by mnohý český sedlák v době 
pobělohorské mohl být prohlášen za 
mučedníka. Těžké robotování lidí na 
polích a v lese, prošení se vrchnosti 
povolení, aby se synové mohli věno-
vat svému řemeslu, nebo studiím 
a prošení se i o povolení uzavření sňatku. Za každé sebemenší 
provinění tvrdé tresty v podobě mučení. Za vzpouru proti svému 
pánu, nebo jeho napadení následovalo pomalé bolestivé mučení 
až k smrti. V Budislavicích bylo v těchto trudných dobách málo 
obyvatel. V roce 1650 bylo zde 7 čísel a stará hospoda zvaná 
krčma byla osmá. Na počátku 18. století zde bylo již čísel třináct. 
Osmnácté století přineslo venkovskému lidu značné zlepšení 
poměrů. Císař Josef II. podnikl veliké opravy státního zřízení, 
snížil robotu na polovic, zrušil nevolnictví a mnoho věcí z útrpného 
práva. Mimo jiné zakládal školy, jejichž počet se za jeho vlády 
zosminásobil. Ke zrušení roboty bylo přistoupeno až v roce 1848 
a sedlák se stal konečně skutečným majitelem svých pozemků.

Při psaní těchto řádků a hledání historických materiálů si 
teprve člověk uvědomí, co museli naši předkové přetrpět za 
příkoří, abychom my mohli žít v této současné době, na kterou, 
přiznejme si, někdy všichni nadáváme.

Jan Spour

Čerpáno z Pamětní knihy obce Budislavice

Starý Smolivec se stal již druhým rokem místem pro předávku 
zásilek Pony Expressu. Stalo se tak 18. 8. 2020 vedle pomníku 
v parku přesně v 8 hodin a 10 minut.

Historie Pony Expressu sahá 150 let zpátky do minulosti, kdy 
se podnikatelům v Americe zdálo pomalé dostavníkové spojení 
mezi oběma břehy Ameriky. Založili tak společnost Pony Express 
a mladíci na koních dokázali zkrátit dobu doručení pošty napříč 
kontinentem na polovinu.

Tuto, dnes již tradici, právě připomíná Československý Pony 
Express, který vznikl v roce 1984. Od té doby každý rok připo-
mínají dobrovolníci vzpomínkovou jízdou americký Pony Express 
a uctívají tím památku amerických jezdců. Projíždějí přesně po 
určené trase naší republikou a štafetově si předávají symboly Pony 
Expressu. Vlajku, trubku a poštovní vak.

Letos jsem si předávku nenechala ujít a celou jsem jí zdoku-
mentovala. Krátce před osmou hodinou jsem byla ve Starém 
Smolivci. Při příjezdu k pomníku jsem uviděla dvojici děvčat 
s koňmi. Ještě měla s sebou fotografku a „odborný dozor“, který si 
celou jízdu dvojice mapuje a zajišťuje jim pomocný servis. Obě 
děvčata jela na vlastních koních, Olga s valachem MAXEM již 
počtvrté a Irena s klisnou SUNNY teprve podruhé. Jejich trasa 
vedla ze Starého Smolivce do Věšína. Každý úsek, který dvojice 
musí zvládnout, je dlouhý cca 20 km a čas na něj vyhrazený je 
hodina a čtyřicet minut. Děvčata se trochu obávala rozbláceného 
terénu v brdských lesích, ale snad jim štěstí přálo. Deset minut po 
osmé jsme slyšeli ze směru od obchodu troubení. To oznamovalo 
příjezd pošty. Trapem se k pomníku blížili dva jezdci Štefan na 
klisně NIA a jeho dcera Judita s valachem HAKIMEM. Jejich trasa 
vedla z Kláštera do Starého Smolivce. Našim územím projeli 
z Dožic přes cyklostezku až do Starého Smolivci. Takže můžeme 
říci, že k vzpomínkové jízdě PONY EXPRESSU slouží i stará 
formanská stezka, která podobnému účelu sloužila již tenkrát. 

Štefan s Juditou jsou z Klatov a do Kláštera přijeli s koňmi po 
vlastní noze, přespali u známých v Prádle a ráno po šesté vyjížděli 
z Kláštera. Štefan předal Olze vlajku a Judita Ireně trubku. Štefan 
pak ještě předal Olze poštovní vak, který upevnil k sedlu koně. 
Olga s Irenou se tak vydaly na svůj úsek trasy. Štefan s Juditou se 
došli občerstvit do našeho obchodu, aby dali koníkům alespoň 
hodinový oddech. Přitom si vyprávěli různé zážitky z cesty. Mě 
zaujala jedna historka. V obcích po trase se samozřejmě setkávají 
s domorodci a ti jim různě nabízejí jídlo, pití či jiné služby. Ale 
jednou se zastavili v hospodě na pivo a tam byla zrovna svatba. 
Když nevěsta uviděla koně, chtěla se s ním vyfotit. A dvojice 
pošťáků měla rázem občerstvení zdarma.

Zážitek s PONY EXPRESSEM byl krátký, cca 40 minut, ale 
určitě stál za to. Budeme-li i příští rok v trase historické jízdy, 
neváhejte a přijďte se na předávku podívat. Rádi Vám událost 
připomeneme plakátem, stejně jako letos.

Eva Kubová

Pony Express ve Starém Smolivci
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ÍKMladosmolivecká slova dřívější
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Krecht – zapuštěná jáma do země, kam se ukládaly brambory na zimu, když chyběly jiné skladovací 
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Rukovítka – bičiště, čili prut, na kterém byl navázán vlastní bič většinou z kůže

Vážení čtenáři, 

jak jste si mohli všimnout, v posledním čísle Smoliveckých novin se rubrika Slovník uchýlila ke svému konci. 
Autorky slovníku Mladosmolivecká slova dřívější Jaroslava Kratochvílová a Marie Báčková však obdržely 
od některých z Vás doplnění slovníku a tak jej přinášíme v následujícím odstavci:

Na závěr této zajímavé rubriky si můžete přečíst, jak a proč žili naši předci ve vejminkách.

Co býval dříve vejminek
Dříve neexistovaly důchody tak, jak je známe dnes. Důchody v podstatě zavedl v Prusku kancléř německého 

císařství Otto von Bismark roku 1889. V Československu byl přijat první zákon v roce 1924 a věk odchodu do 
důchodu byl 65 roků.

Do té doby živily rodiče jejich děti, také existoval institut domovských obcí, kde se museli o nejchudší postarat 
v rodné obci (buď v chudobinci, nebo „střídou“ čili tím, že lidé chodili každý den do jiné domácnosti na stravu). Do 
domovských obcí byli posíláni lidé v případě, že se o ně neměl v jiném místě kdo postarat (například po práci v továrně 
ve městě).

Na vesnicích tehdy odedávna existovaly takzvané vejminky, kdy rodiče měli ve smlouvách s potomky vymíněny 
věci a služby, které jim budou poskytovány. Nejbohatší vejminky měli samozřejmě nejbohatší sedláci, nejhůře dopadli 
domkáři, kteří sami neměli žádný nebo jen velmi malý majetek. Tyto vejminky přestaly být smlouvány s dětmi až 
kolem roku 1950, protože jinak se muselo platit sociální pojištění, na což si na vesnicích zvykali všichni velmi ztuha.

Příklad vejminku u předání statku č. 32 ve Starém Smolivci v roce 1845 – výpis z předávací smlouvy z otce na 
syna a jeho manželku:

VI. Vymiňuje sobě odstupující otec společně se svou manželkou Marií svobodný a pokojný byt, teplo a světlo 
a mimo pořádné a zároveň zdravé s hospodářema chování jedné krávy, jednoho telete při hopodářově dobytku, pak 
držení jednoho prasete.

VII. Kdyby pak se stalo, že by se ti odstupující manželé při jednom stole porovnati nemohli, tak sobě odstupující 
manželé následující vejminek vyhražují u syna:

dva strychy pšenice, šest strychů žita, tři strychy ječmene, jeden strych hrachu, jeden strych ovsa, osmnáct 
strychů bramborů, třetí díl ovoce, týdně jednu libru soli, setí 5 mírek síměte (lněné semeno) vedle hospodářovo a dvě 
vědra naloženého zelí.

Na pád zemření jednoho nebo druhého z těch odstupujících manželů zůstane, a sice pro matku 2 strychy žita, 
jeden a půl strychu ječmene, půl strychu pšenice, půl strychu hrachu, půl strychu ovsa, osm strychů bramborů, šestý 
díl ovoce, jedna věderní kádička zelí, setí třech mírek síměte (lněné semeno), 26 liber soli a chování jedné krávy 
a držení jednoho prasete, pro otce Václava ale z hořejc (výše) jmenovaného vejminku mimo dobytka všeho polovic.

Poznámka: strych neboli korec je zde míra objemová, má 93,62 litru

Pramen: Pozemkové knihy a smlouvy 1806 – 1850 panství Oselec, obec Starý Smolivec, fond Panství Oselec, 
uloženo v SOA Plzeň, pracoviště Nepomuk

Výminkáři se někdy mohli mít lépe než hospodář, například v době neúrody nebo při velkém počtu dětí 
v domácnosti, protože oni své vejminky dostat museli. Zajímavě o tom píše například Karel Sedláček v povídkách, 
které vydal pan Zdeněk Hřebejk v roce 2014.

Z povídky „Vejminek“:

„Táto, slevte mi z vejminku“

„Až naprší a uschne“, křikl děda

„Mám plnou chalupu dětí, slevte mi“

„Měl ses vopanovat! Já jsem první po císaři, dej nejdřív císařovi a potom hned mně“. Odsekl děda.

Hospodář po převzetí statku, chalupy či domku tedy musel nejprve vyplatit podílem všechny své sourozence 
a část uhradit i rodičům a pak až do jejich smrti jim vyplácet vejminek. Ostatně i podíly splácel většinou celý život, 
někdy tato povinnost přešla dokonce i na jeho děti, protože on sám to nemohl zvládnout.

Jaroslava Kratochvílová, duben 2020

Doba bělohorská a pobělohorská
Nedávno jsme všichni měli možnost navštívit krásnou akci 

pořádanou Obcí Mladý Smolivec ve spolupráci s Rytíři Koruny 
České, a to Rekonstrukci bitvy Na Vraždě. Musím říci, že při 
pohledu na bitvu a při představě, co museli naši předkové všechno 
během života přestát, mi běhal mráz po zádech a myslím, že jsem 
nebyl sám. Tuto událost také popisuje tehdejší místní kronikář 
v Pamětní knize obce Budislavic a já se Vám pokusím tuto událost 
dle jeho zápisů přiblížit.

Při tažení císařského vojska na Prahu bylo bojováno i v místní 
krajině. Stavovští chtějíce zaútočit na vojsko císaře Ferdinanda II., 
které se po varování svými zvědy dalo rychle na ústup. Císařští 
ustupovali přes Smolivecký potok u Kocova mlýna, kde byl jediný 
brod přes potok, který byl ucpán povozy, a tudíž vytvořil překážku 
prchajícím vojákům a útočníkům poskytl pro nastalý boj výhodu. 
Namístě střetu po boji zůstalo 200 mrtvých vojáků obou stran 
a stejný počet zraněných, kteří si své rány omývali v přilehlém 
rybníce, ve kterém od jejich prolité krve zčervenala voda. Zůstala 
zde i spousta zabitých koní, mnohdy zapřažených do povozů. 
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odneseno a spáleno na táborových ohních. Pozdější střet na Bílé 
hoře, kterou české vojsko prohrálo a Češi ztratili svobodu na 
dlouhá tři staletí, je již všem velmi dobře znám. Známy jsou 
i důsledky bělohorské porážky. Poprava 27 českých pánů na 

Staroměstském náměstí, příchod 
cizí šlechty, pokles obyvatelstva 
v Čechách z 3 milionů na 800 tisíc 
vinou války a moru, násilné obracení 
na katolickou víru. Francouzský 
dějepisec Denis, který prostudoval 
tuto dobu českých dějin, napsal, že 
by mnohý český sedlák v době 
pobělohorské mohl být prohlášen za 
mučedníka. Těžké robotování lidí na 
polích a v lese, prošení se vrchnosti 
povolení, aby se synové mohli věno-
vat svému řemeslu, nebo studiím 
a prošení se i o povolení uzavření sňatku. Za každé sebemenší 
provinění tvrdé tresty v podobě mučení. Za vzpouru proti svému 
pánu, nebo jeho napadení následovalo pomalé bolestivé mučení 
až k smrti. V Budislavicích bylo v těchto trudných dobách málo 
obyvatel. V roce 1650 bylo zde 7 čísel a stará hospoda zvaná 
krčma byla osmá. Na počátku 18. století zde bylo již čísel třináct. 
Osmnácté století přineslo venkovskému lidu značné zlepšení 
poměrů. Císař Josef II. podnikl veliké opravy státního zřízení, 
snížil robotu na polovic, zrušil nevolnictví a mnoho věcí z útrpného 
práva. Mimo jiné zakládal školy, jejichž počet se za jeho vlády 
zosminásobil. Ke zrušení roboty bylo přistoupeno až v roce 1848 
a sedlák se stal konečně skutečným majitelem svých pozemků.

Při psaní těchto řádků a hledání historických materiálů si 
teprve člověk uvědomí, co museli naši předkové přetrpět za 
příkoří, abychom my mohli žít v této současné době, na kterou, 
přiznejme si, někdy všichni nadáváme.

Jan Spour

Čerpáno z Pamětní knihy obce Budislavice

Starý Smolivec se stal již druhým rokem místem pro předávku 
zásilek Pony Expressu. Stalo se tak 18. 8. 2020 vedle pomníku 
v parku přesně v 8 hodin a 10 minut.

Historie Pony Expressu sahá 150 let zpátky do minulosti, kdy 
se podnikatelům v Americe zdálo pomalé dostavníkové spojení 
mezi oběma břehy Ameriky. Založili tak společnost Pony Express 
a mladíci na koních dokázali zkrátit dobu doručení pošty napříč 
kontinentem na polovinu.

Tuto, dnes již tradici, právě připomíná Československý Pony 
Express, který vznikl v roce 1984. Od té doby každý rok připo-
mínají dobrovolníci vzpomínkovou jízdou americký Pony Express 
a uctívají tím památku amerických jezdců. Projíždějí přesně po 
určené trase naší republikou a štafetově si předávají symboly Pony 
Expressu. Vlajku, trubku a poštovní vak.

Letos jsem si předávku nenechala ujít a celou jsem jí zdoku-
mentovala. Krátce před osmou hodinou jsem byla ve Starém 
Smolivci. Při příjezdu k pomníku jsem uviděla dvojici děvčat 
s koňmi. Ještě měla s sebou fotografku a „odborný dozor“, který si 
celou jízdu dvojice mapuje a zajišťuje jim pomocný servis. Obě 
děvčata jela na vlastních koních, Olga s valachem MAXEM již 
počtvrté a Irena s klisnou SUNNY teprve podruhé. Jejich trasa 
vedla ze Starého Smolivce do Věšína. Každý úsek, který dvojice 
musí zvládnout, je dlouhý cca 20 km a čas na něj vyhrazený je 
hodina a čtyřicet minut. Děvčata se trochu obávala rozbláceného 
terénu v brdských lesích, ale snad jim štěstí přálo. Deset minut po 
osmé jsme slyšeli ze směru od obchodu troubení. To oznamovalo 
příjezd pošty. Trapem se k pomníku blížili dva jezdci Štefan na 
klisně NIA a jeho dcera Judita s valachem HAKIMEM. Jejich trasa 
vedla z Kláštera do Starého Smolivce. Našim územím projeli 
z Dožic přes cyklostezku až do Starého Smolivci. Takže můžeme 
říci, že k vzpomínkové jízdě PONY EXPRESSU slouží i stará 
formanská stezka, která podobnému účelu sloužila již tenkrát. 

Štefan s Juditou jsou z Klatov a do Kláštera přijeli s koňmi po 
vlastní noze, přespali u známých v Prádle a ráno po šesté vyjížděli 
z Kláštera. Štefan předal Olze vlajku a Judita Ireně trubku. Štefan 
pak ještě předal Olze poštovní vak, který upevnil k sedlu koně. 
Olga s Irenou se tak vydaly na svůj úsek trasy. Štefan s Juditou se 
došli občerstvit do našeho obchodu, aby dali koníkům alespoň 
hodinový oddech. Přitom si vyprávěli různé zážitky z cesty. Mě 
zaujala jedna historka. V obcích po trase se samozřejmě setkávají 
s domorodci a ti jim různě nabízejí jídlo, pití či jiné služby. Ale 
jednou se zastavili v hospodě na pivo a tam byla zrovna svatba. 
Když nevěsta uviděla koně, chtěla se s ním vyfotit. A dvojice 
pošťáků měla rázem občerstvení zdarma.

Zážitek s PONY EXPRESSEM byl krátký, cca 40 minut, ale 
určitě stál za to. Budeme-li i příští rok v trase historické jízdy, 
neváhejte a přijďte se na předávku podívat. Rádi Vám událost 
připomeneme plakátem, stejně jako letos.

Eva Kubová

Pony Express ve Starém Smolivci
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Marti TIP, jak být FIT:
„Příběhy z nutriční poradny: 
Jak regulovat chutě na sladké?“

Dnešním článkem se určitě trefím do vkusu mnoha lidí, kteří milují sladké, ale přáli by si mít pojídání sladkostí trochu více na 
uzdě, ať už vzhledem ke svému zdraví, tak i vzhledem ke své postavě a tělesné hmotnosti.

Další „Příběh z nutriční poradny“ vypráví o situaci paní Kláry, 
která si přála usměrnit její chutě na sladkosti. Protože její 
opakované pokusy o zbavení se chuti na sladké nevyšly, tak se 
rozhodla vyhledat mou pomoc…

 …Paní Kláru velmi trápilo, že se jí léta nedaří korigovat chutě 
na sladké, kterých se přála zbavit. Podle jejího názoru kvůli 
sladkému dospěla až k nastřádání cca 10kg nadbytečného tuku. 
Denně dokázala sníst většinou minimálně 2 nějaké sladkosti 
– sladké pečivo, buchty, dort, tyčinky, sušenky, čokolády…

Pokud lehce odbočím od samotného případu paní Kláry, tak 
bych Vám chtěla dát vhled do toho, jaké jsou nejčastější důvody 
toho, že lidé vyžadují a potřebují sladkosti, sladká jídla a sladké 
pití:

1.) Dominující sladká chuť (někdo prostě přirozeně tíhne ke 
sladší chuti, ale těmto lidem obvykle stačí malá dávka sladkého 
během dne, popřípadě je uspokojí třeba i jogurt s ovocem či 
kostička čokolády a mají „vybráno“).

2.) Závislost na cukru a sladkostech (aneb i preference 
sladkého je určitý druh fixace – a často čím více ho v potravinách 
a nápojích jíme, tím více ho i vyžadujeme. Naše chuťově buňky si 
přivyknou na sladkou chuť, kterou pak neustále dokola vyžadují).

3.) Nedostatek sacharidů během dne (určitým typům lidí 
způsobuje nedostatek sacharidů během dne větší chutě na 
sladké. U toho, kdo jí nedostatek příloh, ovoce, obilovin, 
luštěnin, kvalitního pečiva, vloček apod. během dne, tělo může 
mít tendence si chybějící sacharidy – cukry vyžadovat. A často 
dá impuls: „potřebuju cukr“ a my nesáhneme po kousku 
kváskového žitného chleba či ovoci, ale spíš po sušence či 
zákusku). 

4.) Nepravidelná strava (nemyslím tím, že se musíme 
upnout na určité hodiny, ve kterých jíst, ale myslím tím, že lidé, 
kteří mají chaotické rozházené stravování během dne, tak 
mohou mít výkyvy v hladině krevního cukru a při razantnějším 
poklesu hladiny krevního cukru si tělo cukry vyžaduje ve formě 
rychlých cukrů, tedy ve formě sladkostí, sladkých nápojů, 
sladkých jídel apod. Proto je vhodné jíst v podobnou dobu nebo 
alespoň včas sledovat přicházející formu mírného hladu, než se 
rozvine hlad velký).

5.) Jezení pokrmů a potravin s vysokým glykemickým 
indexem (určité potraviny a jídla, často ty na bázi cukru a bílé 
mouky, mají negativní vliv na již zmiňovanou hladinu krevního 

cukru, kdy po těchto jídlech máme více chuť na sladká jídla 
a sladké potraviny. Což v praxi znamená to, že po bílém rohlíku 
s medem zanedlouho dostaneme rozhodně větší chuť například 
na čokoládu, než po žitném chlebu s rajčaty a mozzarellou). 

6.) Uklidňování psychiky, emocí a nervů (ano, sladké 
uklidňuje a zlepšuje náladu a pro mnoho lidí, obzvláště žen, jsou 
sladkosti „uklidňovači“ nervů a emocí, tak, jako je pro někoho 
panáček či cigareta).

To jsou tedy nejčastější důvody, proč jsou lidé fixování na 
sladké a možná bychom našli ještě další. Navíc obvykle je to ještě 
i kombinace více těchto důvodů najednou. Primárně se však 
nemusíme chtít sladké chuti zcela zbavit, nicméně podchytit to, 
proč na sladkosti chutě máme, a poté se je snažit regulovat, tak to 
je určitě žádoucí cesta. 

I u paní Kláry byla důvodem fixace na sladkosti kombinace 
zmíněných příčin. Jedla nepravidelně, vynechávala přílohy u jídel, 
snídala sladké pečivo (koblížek, šáteček či nějakou buchtu), což 
u ní po ránu akorát další chutě na sladké nastartovalo. 
V neposlední řadě pak náročné situace a stresy zklidňovala 
pomocí čokolády nebo minimálně čokoládovou tyčinkou. 
Východiskem pak bylo zařadit zpět přílohy do jídelníčku, kdy si 
dávala cca hrst (celozrnné) přílohy či pečiva ke každému jídlu. 
Místo sladkého pečiva ke snídani začala jíst tvaroh s čerstvým 
ovocem a vločkami; a na vypjaté emoční stavy ji postačila hrstička 
kešu oříšků místo půl tabulky čokolády. Konečným efektem bylo 
i to, že čím méně sladkého jedla, tím menší chutě na něj měla…!

Uvědomění na závěr: Je pravda, že sladká jídla jsou nám 
obvykle příjemná a lahodící a pokud je jíme umírněně, občas, pak 
nám škodit nemusí. Na druhou stranu se může stát, že se nám 
situace vymyká a sladkého jíme až až. Jste-li na sladkém „závislí“, 
tak nejprve zjistěte, jaké jsou vaše důvody a motivy k tomu, že 
sladké jíte (viz výše) a poté se snažte jeden důvod po druhém 
podchytit a hledat cesty ke změně. A pokud sami nevíte, co je tím 
pravým důvodem (nebo důvody), pak se jednoduše poraďte 
s „výživářem“, který Vám pomůže příčiny najít.

Hezké dny přeje 
Bc. Martina Korejčková, DiS., 

nutriční terapeutka 
www.martinakorejckova.cz, 

t.č.: +420 721 634 113
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Podzimní fotbalová sezóna
Fotbalisté ze Starého Smolivce zahájili podzimní sezónu v neděli 23. 8. 2020 na hřišti 

v Záhoří. Bohužel se jim start sezóny moc nepovedl, po první půli prohrávali 2:0 
a nakonec si ze Záhoří odvezli porážku 6:1. Jediný gól za tým Starého Smolivce vstřelil 
v 66. minutě Zabala Laverde Juan Carlos.

V druhém kole sezóny přivítali starosmolivečtí fotbalisté na svém hřišti tým Žákava B. 
Po poločase vedli domácí fotbalisté 1:0, v 16. minutě se do sítě trefil Standa Krejčík. 
V druhém poločase však byli lepší hosté, už v 60. minutě byl stav 1:3. Nic na tom nezměnily ani další 2 branky Standy 
Krejčíka, zápas skončil výsledkem 3:5. Celkové pořadí všech týmů soutěže po odehraném druhém kole si můžete 
prohlédnout níže.

V druhé tabulce Vám přinášíme přehled dalších zápasů, které na fotbalisty ze Starého Smolivce čekají. 
Určitě je přijďte podpořit!

3. kolo 6. září 17:00 Střížovice × Starý Smolivec 

4. kolo 13. září 16:00 Neurazy X Starý Smolivec 

5. kolo 20. září 14:00 Starý Smolivec × Nezbavětice 

6. kolo 27. září 15:30 Dvorec × Starý Smolivec 

7. kolo nehrají 

8. kolo 11. října 15:00 Letiny × Starý Smolivec 

9. kolo 18. října 14:00 Starý Smolivec × Klášter B 

10. kolo 25. října 14:30 Blovice B × Starý Smolivec 

11. kolo 1. listopadu 14:00 Starý Smolivec × Chlum

Pozvání
Vzpomínkový pochod Bitva Na Vraždě se uskuteční 6. 10. 

2020 od 17 hodin. Sraz je v 16 hodin u Brdského anděla na 
Formanské stezce. Bližší informace s programem celé akce 
budou uveřejněny před samotným konáním na webu Obce 
Mladý Smolivec www.mladysmolivec.cz a na webu cyklostezky 
www.formanskastezka.cz. U této příležitosti proběhne křest 
vzpomínkové knihy Bitva Na Vraždě, která bude vydána ke dni 
400. výročí události, 6. 10. 2020. Kniha bude k dispozici na 
místě samotném a poté na OÚ v Mladém Smolivci.

Srdečně všechny zveme.
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V neposlední řadě pak náročné situace a stresy zklidňovala 
pomocí čokolády nebo minimálně čokoládovou tyčinkou. 
Východiskem pak bylo zařadit zpět přílohy do jídelníčku, kdy si 
dávala cca hrst (celozrnné) přílohy či pečiva ke každému jídlu. 
Místo sladkého pečiva ke snídani začala jíst tvaroh s čerstvým 
ovocem a vločkami; a na vypjaté emoční stavy ji postačila hrstička 
kešu oříšků místo půl tabulky čokolády. Konečným efektem bylo 
i to, že čím méně sladkého jedla, tím menší chutě na něj měla…!

Uvědomění na závěr: Je pravda, že sladká jídla jsou nám 
obvykle příjemná a lahodící a pokud je jíme umírněně, občas, pak 
nám škodit nemusí. Na druhou stranu se může stát, že se nám 
situace vymyká a sladkého jíme až až. Jste-li na sladkém „závislí“, 
tak nejprve zjistěte, jaké jsou vaše důvody a motivy k tomu, že 
sladké jíte (viz výše) a poté se snažte jeden důvod po druhém 
podchytit a hledat cesty ke změně. A pokud sami nevíte, co je tím 
pravým důvodem (nebo důvody), pak se jednoduše poraďte 
s „výživářem“, který Vám pomůže příčiny najít.

Hezké dny přeje 
Bc. Martina Korejčková, DiS., 

nutriční terapeutka 
www.martinakorejckova.cz, 

t.č.: +420 721 634 113
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Podzimní fotbalová sezóna
Fotbalisté ze Starého Smolivce zahájili podzimní sezónu v neděli 23. 8. 2020 na hřišti 

v Záhoří. Bohužel se jim start sezóny moc nepovedl, po první půli prohrávali 2:0 
a nakonec si ze Záhoří odvezli porážku 6:1. Jediný gól za tým Starého Smolivce vstřelil 
v 66. minutě Zabala Laverde Juan Carlos.

V druhém kole sezóny přivítali starosmolivečtí fotbalisté na svém hřišti tým Žákava B. 
Po poločase vedli domácí fotbalisté 1:0, v 16. minutě se do sítě trefil Standa Krejčík. 
V druhém poločase však byli lepší hosté, už v 60. minutě byl stav 1:3. Nic na tom nezměnily ani další 2 branky Standy 
Krejčíka, zápas skončil výsledkem 3:5. Celkové pořadí všech týmů soutěže po odehraném druhém kole si můžete 
prohlédnout níže.

V druhé tabulce Vám přinášíme přehled dalších zápasů, které na fotbalisty ze Starého Smolivce čekají. 
Určitě je přijďte podpořit!

3. kolo 6. září 17:00 Střížovice × Starý Smolivec 

4. kolo 13. září 16:00 Neurazy X Starý Smolivec 

5. kolo 20. září 14:00 Starý Smolivec × Nezbavětice 

6. kolo 27. září 15:30 Dvorec × Starý Smolivec 

7. kolo nehrají 

8. kolo 11. října 15:00 Letiny × Starý Smolivec 

9. kolo 18. října 14:00 Starý Smolivec × Klášter B 

10. kolo 25. října 14:30 Blovice B × Starý Smolivec 

11. kolo 1. listopadu 14:00 Starý Smolivec × Chlum

Pozvání
Vzpomínkový pochod Bitva Na Vraždě se uskuteční 6. 10. 

2020 od 17 hodin. Sraz je v 16 hodin u Brdského anděla na 
Formanské stezce. Bližší informace s programem celé akce 
budou uveřejněny před samotným konáním na webu Obce 
Mladý Smolivec www.mladysmolivec.cz a na webu cyklostezky 
www.formanskastezka.cz. U této příležitosti proběhne křest 
vzpomínkové knihy Bitva Na Vraždě, která bude vydána ke dni 
400. výročí události, 6. 10. 2020. Kniha bude k dispozici na 
místě samotném a poté na OÚ v Mladém Smolivci.

Srdečně všechny zveme.
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Babí léto na Hradišti
Vážení a milí příznivci Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o.,

letní prázdninová pohoda se pomalu vytrácí a všichni se dostáváme do každodenního tempa. To ale není 
důvod ke smutku! I během nastávajícího podzimu se můžete těšit na zajímavé akce, které jsme pro vás připravili. 
Tady je přehled těch zářijových.

V Blovicích zažene chmury po ukončených prázdninách pouť. V sobotu 12. 9. proběhne další ročník festivalu 
Západočeské baroko, pořádaného Plzeňským krajem. Od 10 do 17 hodin pro vás bude připraven program, ze kterého si jistě vybere 
každý. V 10:30, 13:30 a 15:30 hodin začínají komentované prohlídky výstavy Proměny zámku Hradiště, věnované historii zámku od 
konce 15. století až po současnost s důrazem na barokní vývojovou etapu. Děti vezměte určitě s sebou! Pro ně bude připraven speciální 
doprovodný program Dětství v zámeckém parku, který startuje v 10:30 a ve 14:30 hodin. Během celého dne bude navíc v parku 
k dispozici samoobslužná stopovačka, na níž se třeba dozvíte, jak baroko chutnalo, vonělo a parádilo se… Nabiti informacemi i zážitky se 
můžete v 17:30 hodin pohodlně usadit do zámecké kaple sv. Ondřeje a zaposlouchat se do barokních melodií při Recitálu ZUŠ Blovice. 
Kdo si bude chtít od kultury trochu odpočinout, ten může dorazit až v 19:30 hodin na koncert známého Sojkova kvarteta z Plzně. Barokní 
den zakončí překrásný barokní ohňostroj s hudbou ve 21 hodin. 

Ve čtvrtek 17. 9. v 17 hodin se stane zámecká kaple sv. Ondřeje dějištěm další krásné události – slavnostního křtu knihy Frank 
Wenig. Novinář, spisovatel a spolupracovník Josefa Skupy, jejíž autorkou je PhDr. Jitka Bílková. 

Milovníky hudby potěšíme koncertem Haydnových hudebních slavností 28. 9. v 19 hodin La Barbarissima – Pocta Barbaře Strozzi 
v podání Ireny Troupové (soprán) a Filipa Dvořáka (cembalo).

Nadšence do historie zveme 29. 9. v 17 hodin na přednášku Podnikatelská rodina Klikarů a zámek Hradiště (1918 – 1945).

Tak vidíte, milí návštěvníci, pořád je co objevovat a na co se těšit. Přeji vám co nejpříjemnější návrat z dovolené, co nejhladší start do 
nového školního roku a ať během září jenom záříte!

Mgr. Tereza Pelcrová
Muzejní pedagog a PR
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Koupím Simson 51. Telefon 606 124 700.


